

УИВ

ИНСТИТУТ  
ИСТОРИИ  
И АРХЕОЛОГИИ

УРАЛЬСКОГО  
ОТДЕЛЕНИЯ

РОССИЙСКОЙ  
АКАДЕМИИ  
НАУК

# УРАЛЬСКИЙ ИСТОРИЧЕСКИЙ ВЕСТНИК

№4(81)  
2023





# СОДЕРЖАНИЕ

## ЛИТЕРАТУРНЫЕ ОБРАЗЫ КОЛОНИЗАЦИИ

<i>К. В. Анисимов.</i> Подвиг Ермака на страницах «Истории государства Российского» Н. М. Карамзина: поэтика, контекст .....	6
<i>М. К. Чуркин.</i> Модель диалога власти и общества в травелогах российских путешественников XIX в. в Центральную Азию .....	16
<i>О. Л. Протасова.</i> Сибирь и сибиряки в идейно-творческом осмыслении писателей-неонародников (конец XIX — начало XX в.) .....	24
<i>Д. В. Ларкович.</i> Колониальный дискурс в художественной прозе Югры .....	33
<i>М. Ч. Ларионова, А. Р. Лисица.</i> Север и его колонизация в романе В. А. Каверина «Два капитана» .....	43
<i>В. Л. Шибанов.</i> Тема колонизации в романе Кедра Митрея «Тяжкое иго» .....	52
<i>А. С. Гаврилов.</i> Деколонизация и образ Африки в британском кинематографе 1945–1960 гг. ....	57
<i>Д. Н. Замятин.</i> Сопространственность и геокультурные тексты: от литературных колонизаций к трансграничным картографиям воображения .....	66

## НАУЧНОЕ ЗНАНИЕ И МОДЕЛИ РАЗВИТИЯ УРАЛА И СИБИРИ В XIX-XXI ВВ.

<i>Р. Р. Гильминтинов, М. Ю. Чупин.</i> Переселенческое управление и СОПС о «рационализации природопользования» при освоении Сибири (1900–1910-е и 1970–1980-е гг.) .....	76
<i>К. И. Зубков.</i> Россия как Евразия: идеология научного поиска на рубеже XIX–XX вв. ....	86
<i>Н. В. Кабакова.</i> Научное сообщество в сфере высшего технического образования в 1930-е гг. (на примере Сибирского автомобильно-дорожного института) .....	96
<i>Р. С. Бугаев.</i> Конструирование «города-леса» Новосибирского Академгородка экспериментальными сообществами (1957–1959 гг.) .....	106
<i>М. О. Пискунов.</i> Экспертиза СО АН СССР и ведомственная экспертиза производства вискозного корда на Байкальском ЦБК: проблема согласования позиций .....	115

## САМОЦВЕТНАЯ ПОЛОСА УРАЛА

<i>Е. Н. Данилова.</i> Самоцветный промысел на Урале: антропологическое измерение .....	124
<i>Е. Л. Березович, Е. Э. Иванова.</i> К реконструкции имен мифических народов в горной мифонимии Урала .....	132
<i>Е. А. Кац, В. А. Шкерин.</i> Минерал перовскит: обретение имени .....	143
<i>Л. А. Бударина.</i> «Ларец из уральских самоцветов». Образ, материал и функция в советском камнерезном искусстве .....	150
<i>С. Е. Винокуров.</i> Деятельность Екатеринбургской гранильной фабрики в первой половине 1920-х гг. ....	157

## МЕЖДИСЦИПЛИНАРНЫЙ ПОДХОД В АРХЕОЛОГИИ

<i>В. И. Молодин, Л. С. Кобелева, Д. В. Поздняков, И. А. Дураков, Р. О. Трапезов, А. С. Пилипенко, С. В. Черданцев.</i> Мультидисциплинарные исследования могильника Вахрушево-1 в Новосибирском Приобье (археология, антропология, палеогенетика) .....	164
--	-----

## КОНФЕРЕНЦИИ

<i>Е. А. Булакова, Е. К. Созина.</i> IV ежегодная научно-практическая конференция «Три века Екатеринбурга: история, археология, культурное наследие», приуроченная к Международному дню памятников и исторических мест .....	177
<i>Е. Ю. Баранов.</i> Демографические факторы и вызовы: глобальные тенденции и региональные условия (о XIV уральском демографическом форуме) .....	183
<i>Н. Ф. Тагирова.</i> «Региональные столицы России — точки опоры и роста». Всероссийская научная конференция с международным участием .....	187

## РЕЦЕНЗИИ

<i>М. А. Фельдман.</i> За судьбой человека — судьба страны .....	190
<i>А. В. Сперанский.</i> Советская наука в эпоху «мирного сосуществования» .....	192



# CONTENTS

## LITERARY IMAGES OF COLONIZATION

<i>K. V. Anisimov</i> . Ermak's Exploit on the Pages of N. M. Karamzin's "History of the Russian State": Poetics, Context .....	6
<i>M. K. Churkin</i> . A Model of Dialogue between Power and Society in the Travelogues of the 19 <sup>th</sup> Century Russian Travelers to Central Asia .....	16
<i>O. L. Protasova</i> . Siberia and the Siberians in Ideological and Creative Interpretation of the Neo-Narodnik Writers (Late 19 <sup>th</sup> – Early 20 <sup>th</sup> Century) .....	24
<i>D. V. Larkovich</i> . Colonial Discourse in the Yugra Literary Prose .....	33
<i>M. Ch. Larionova, A. R. Lisitsa</i> . The North and Its Colonization in the Novel "The Two Captains" by V. A. Kaverin .....	43
<i>V. L. Shibanov</i> . The Theme of Colonization in Kedra Mitrey's Novel "Heavy Yoke" .....	52
<i>A. S. Gavrilov</i> . Decolonization and the Image of Africa in British Cinema, 1945–1960 .....	57
<i>D. N. Zamyatin</i> . Co-Spatiality and Geo-Cultural Texts: From Literary Colonizations to Cross-Border Cartographies of the Imagination .....	66

## SCIENTIFIC KNOWLEDGE AND DEVELOPMENT MODELS OF THE URALS AND SIBERIA IN THE 19<sup>TH</sup>–21<sup>ST</sup> CENTURIES

<i>R. R. Gilmintinov, M. Yu. Chupin</i> . Resettlement Administration and SOPS on the "Rationalization of Nature Management" in the Development of Siberia (1900–1910s and 1970–1980s) .....	76
<i>K. I. Zubkov</i> . Russia as Eurasia: An Ideology of Scientific Search at the Turn of the 19 <sup>th</sup> –20 <sup>th</sup> Centuries .....	86
<i>N. V. Kabakova</i> . The 1930s Scientific Community in the Field of Higher Technical Education (on the Example of the Siberian Automobile and Road Institute) .....	196
<i>R. S. Bugaev</i> . Constructing the "Forest-City" of Novosibirsk Akademgorodok by the Expert Communities (1957–1959) .....	106
<i>M. O. Piskunov</i> . Expertise of the Siberian Branch of the USSR Academy of Sciences and Departmental Expertise of the Production of Viscose Cord at the Baikal Pulp and Paper Mill: The Problem of Positions Coordination .....	115

## GEM STRIPE OF THE URALS

<i>E. N. Danilova</i> . Artisanal Gem Mining in the Urals: An Anthropological Dimension .....	124
<i>E. L. Berezovich, E. E. Ivanova</i> . More on Reconstructing the Mythical Peoples' Names in the Mountain Mythonymy of the Urals .....	132
<i>E. A. Katz, V. A. Shkerin</i> . Mineral Perovskite: Gaining a Name .....	143
<i>L. A. Budrina</i> . "A Casket from the Urals' Gems". Image, Material, and Function in the Soviet Stone-Cutting Art .....	150
<i>S. Ye. Vinokurov</i> . Ekaterinburg Lapidary Factory's Activities in the First Half of the 1920s .....	157

## INTERDISCIPLINARY APPROACH IN ARCHAEOLOGY

<i>V. I. Molodin, L. S. Kobeleva, D. V. Pozdnyakov, I. A. Durakov, R. O. Trapezov, A. S. Pilipenko, S. V. Cherdantsev</i> . The Vakhrushevo-1 Burial Ground (Novosibirsk Ob Region): Multidisciplinary Studies (Archeology, Anthropology, Paleogenetics) .....	164
--	-----

## CONFERENCES

<i>E. A. Bulakova, E. K. Sozina</i> . 4 <sup>th</sup> Annual Scientific and Practical Conference "Three Centuries of Ekaterinburg: History, Archaeology, Cultural Heritage", Dedicated to the International Day for Monuments and Sites .....	177
<i>E. Yu. Baranov</i> . Demographic Factors and Challenges: Global Trends and Regional Conditions (About the 14 <sup>th</sup> Ural Demographic Forum) .....	183
<i>N. F. Tagirova</i> . "Russia's Regional Capitals – Points of Support and Growth". All-Russian Scientific Conference with International Participation .....	187

## REVIEWS

<i>M. A. Feldman</i> . The Fate of a Person – the Fate of a Country .....	190
<i>A. V. Speransky</i> . Soviet Science in the Era of "Peaceful Co-Existence" .....	192